



Report of Farmers' Dialogue International Activities – FDI 2021-2022-2023

The global pandemic has strongly affected the activities of FDI over the 3 years 2021-2022-2023, partly due to the impossibility to meet in person as a way to tackle the need for FDI to reflect on its role, mission and involvement. But this has not stopped the FD teams to continue their local involvement and the FDI to organize monthly meetings on zoom in order to keep the contacts and the reflection alive.

- The International Dialogue planned in Uzbekistan finally took place in November 2021, with Claude Bourdin accompanying a group of mainly Indian academics from M. Dani's contacts. Uzbekistan is a very rich country in terms of agriculture and farmers there are keen on contacts outside their country. There were hopes for further exchanges, especially with France, but nothing got concrete.
- Pierre Lokeka, Jean-Pierre Emeriau and Claude Bourdin took part in different meetings organized online by the international association (IA) of IofC: good chances to talk about or present the activities of FDI.
- The monthly coordination meetings held by zoom have been a valuable way to maintain personal and informative contacts across the globe between FD teams. It has been especially an occasion to launch a reflection and search about the future of FDI: mission, organisation, and aims. It is hoped that the next GA (June 2024) will make ideas more concrete.
- One such meeting (March 2022) was organized around Patrick Worms, an international agroforestry specialist who has been involved in the Caux session about "Land, Lives and Peace" during these last years.
- Another occasion allowed Ruchi Jain to bring her experience (Taru ONG in India) in link with the poor farmers ladies. Her organization helps them in producing, processing and distributing products done with organic farming.
- The contacts between the FD French team and the FD team in Bukavu (DR Congo) have continued, supporting the efforts of the French farmers' organization AFDI (French Farmers and International Development) to help the Kitumaini Centre (RD Congo) in its efforts to help ladies impacted by the war through agriculture.
- The efforts to organize an African FD meeting, around Pierre Lokeka and the Kenyan team did not crystallize. This will be discussed again in 2024, during the Farmers' Gathering in Asia Plateau (India), in March 2024.
- July 2023: Pierre Lokeka was invited to take part in the workshop organized by Alan Channer on "Strengthening climate resilience in conflict-affected and socially fragile contexts", in Caux (Switzerland) – FDI thanks ILLP (an IofC program) for the donation that enabled Pierre to take part.
- The last part of 2023 has been mainly devoted to the preparation of a major farmers' Gathering in India, in the IofC centre, with the hope to have a good interaction with Grampari, a rural development training centre. This gathering, initially scheduled in March 2024, has finally been postponed to the next winter.

Report prepared by P Lokeka and JP Emeriau – May 2024



Rapport d'activités 2021-2022-2023 – Dialogue entre Agriculteurs International (DEA)

La pandémie mondiale a fortement affecté les activités du DEA au cours des trois années 2021-2022-2023, en partie à cause de l'impossibilité de se rencontrer en personne pour répondre à la nécessité pour le DEA de réfléchir à son rôle, sa mission et son implication. Mais cela n'a pas empêché les équipes du DEA de poursuivre leurs activités locales et au DEA International d'organiser des réunions mensuelles sur zoom afin de maintenir vivants les contacts et la réflexion.

- Le Dialogue international prévu en Ouzbékistan a finalement eu lieu en novembre 2021, avec Claude Bourdin accompagnant un groupe d'universitaires majoritairement indiens et issus des contacts de M. Dani. L'Ouzbékistan est un pays très riche en termes d'agriculture et les agriculteurs y sont friands de contacts à l'extérieur de leur pays. On espérait de nouveaux échanges, notamment avec la France, mais rien ne s'est concrétisé.

- Pierre Lokeka, Jean-Pierre Emeriau et Claude Bourdin ont participé à différentes rencontres organisées en ligne par l'association internationale (IA) d'I&C : de bonnes occasions de parler ou de présenter les activités du DEA.

- Les réunions de coordination mensuelles organisées par zoom ont été un moyen précieux de maintenir des contacts personnels et informatifs à travers le monde entre les équipes du DEA. Ce fut surtout l'occasion de lancer une réflexion et une recherche sur l'avenir : mission, organisation, objectifs. On espère que la prochaine AG (juin 2024) rendra les idées plus concrètes.

- Une de ces rencontres (mars 2022) a été organisée autour de Patrick Worms, spécialiste international de l'agroforesterie qui a participé à la session de Caux sur « Terre, vies et paix » ces dernières années.

- Une autre occasion a permis à Ruchi Jain d'apporter son expérience (Taru ONG en Inde) en lien avec les paysannes pauvres. Son organisation les aide à produire, transformer et distribuer des produits issus de l'agriculture biologique.

- Les contacts entre les équipes française et congolaise du DEA se sont poursuivis, soutenant les efforts de l'organisation paysanne française AFDI (Agriculteurs Français et Développement International) pour aider le Centre Kitumaini (RD Congo) dans ses démarches de soutien aux femmes touchées par la guerre, à travers l'agriculture.

- Les efforts pour organiser une rencontre africaine du DEA, autour de Pierre Lokeka et de l'équipe kenyane, n'ont pas abouti. Ce sujet sera rediscuté en 2024.

- Juillet 2023 : Pierre Lokeka a été invité à participer à l'atelier organisé par Alan Channer sur « Renforcer la résilience climatique dans les contextes affectés par des conflits et socialement fragiles », à Caux (Suisse) – Le DEA remercie l'organisation ILLP (un programme d'I&C) pour le don qui a permis à Pierre d'y participer.

- La dernière partie de l'année 2023 a été principalement consacrée à la préparation d'un grand rassemblement d'agriculteurs en Inde, au centre I&C, avec l'espoir d'avoir une bonne interaction avec Grampari, un centre de formation en développement rural. Cette rencontre, initialement prévue en mars 2024, a finalement été repoussée pour l'hiver 2024-25.

Rapport préparé par P Lokeka and Jean-Pierre Emeriau – May 2024